
 

Kystvandråd for den centrale del af Limfjorden delområde 157 og 158  

 

Referat 

2. møde i kystvandrådets den 27. april 2023, kl. 17–20:30 
 
AU’s forskningsskib Aurora 
Kongebroen 
Løgstør 
 
Mødedeltagere: 

• Ivan Drejer, Skive Vand (ID) 

• Rasmus Wittrup, Dansk Akvakultur (RW) 

• Carl Christian Pedersen, Agri Nord (CCP) 

• Lars Kristensen, Fjordland (LK) 

• Henrik Nielsen, Foreningen Muslingeerhvervet (HN) 

• Anders Ahrenfeldt, Dansk Skovforening (AA) 

• Lars Olsen, Danske Vandløb (LO) 

• Jacob Kortegaard, Danmarks Naturfredningsforening (suppleant for Gorm Wæhrens) (JK) 

• Poul Blicher Andersen, Dansk Ornitologisk Forening (PBA) 

• Sabina Rohde, Danmarks Jægerforbund (SR) 

• Niels Sohn, Limfjordens Sejlsport (NS) 

• Hans Kurt Tougaard, Fjordklyngen (HKT) 

• Aage Grynderup, Limfjordssammenslutningen (AG) 

• Anne-Mette Sørensen Langvad, Klimafonden Skive (AMR) 

• Claus Bo Andreasen, LAG Skive-Viborg (CBA) 

• Claus Skodborg, Hjarbæk Sjægtelaug (CS) 

• Peter N. R. Madsen, Friluftsrådet Limfjordsyd (PNRM) 

• Anders Bøge, Limfjordsrådets formandskab (AB) 

 

• Susanne Mortensen, sekretariatet (SM) 

• Torben Bramming Jørgensen, sekretariatet (TBJ) 

• Jesper Hansen, sekretariatet (JH) 

• Jørgen Jørgensen, sekretariatet (JJ) 

Der var afbud fra Jakob Gade, Landboforeningen Midtjylland; Erik Haahr Nielsen, Danmarks 
Sportsfiskerforbund, Niels Sohn, Limfjordens Sejlsport og Henrik Dalgaard, Limfjordsrådets formandskab 
 
 
Referent: Jørgen Jørgensen 
 

Dagsorden 

A. Rundvisning på Aarhus Universitets forskningsskib Aurora (17:00 – 18:30) 
 
Mødet indledtes med en rundvisning på Aarhus Universitets forskningsskib Aurora, afsluttende med en let 
middag.   



 

 
B. Møde (18:30 – 20:30) 
1. Velkomst v/sekretariatet (18:30 -18:35) 

2. Godkendelse af dagsorden v/sekretariatet (18:35-18:40) 

3. Siden sidst v/sekretariatet (18:40-18:50) 

• Politisk behandling i kommunerne 

• Første møde i teknikergruppen (se bilag) 

4. Præsentation og drøftelse af teknikergruppens oplæg til arbejdspakker (se bilag) (19:05-20:00) 

• Bemærkninger til arbejdspakkerne generelt v./ sekretariatet 

• Væsentlige elementer i de 6 arbejdspakker v./ repræsentanter for teknikergruppen 

• Tidsplan og arbejdsproces v./ sekretariatet (se bilag) 

• Drøftelse af muligheder, form og proces for lokal inddragelse i relevante dele af arbejdspakkerne 

5. Godkendelse af teknikergruppens oplæg til arbejdspakker (se bilag) (20:00-20:15) 

6. Evaluering af projektet v./Morten Graversgaard, Aarhus Universitet (20:15-20:25) 

7. Eventuelt (20:25-20:30) 

 

Bilag 
• Referat fra teknikergruppens 1. møde 

• Kystvandrådsarbejdet for Hjarbæk Fjord, Skive Fjord, Lovns Bredning, Risgårde Bredning og 

Bjørnsholm Bugt, arbejdspakker 

• Oplæg til arbejdspakker. Teknikergruppens bemærkninger til kystvandrådet 

 

Ad 1 
Jørgens Jørgensen bød velkommen, og nævnte at den måske lidt utraditionelle møderamme forhåbentlig 
blev opvejet af relevansen i forhold til kystvandrådets opgave. 
 

Ad 2 
JJ nævnte at pkt. 7 desværre måtte udsættes til et senere tidspunkt da Morten Graversgaard desværre var 
forhindret. I øvrigt ingen bemærkninger til dagsordenen.  
 

Ad 3 
JJ nævnte at finanslovens vedtagelse nu har sikret den samlede økonomi i projektet og at projektet 
foreløbigt er behandlet i Mariagerfjord, Skive og Viborg kommuner, der alle har godkendt projektet og 
kommissoriet. 
 

Ad 4 
Torben Bramming Jørgensen gennemgik oplægget til arbejdspakker (de to første dots i pkt. 4, se vedlagte 
slides). 
 
Der var her en række spørgsmål og drøftelser, primært i forhold til næringsstoffer, saltholdighed og 
muslinger. 
 
På spørgsmål om undersøgelser af de enkelte næringsstoffers betydning (kvælstof og fosfor) understregede 
sekretariatet, at det ikke er et spørgsmål om enten eller, men en samlet dynamik, hvor det skal belyses 
hvordan man samlet set får den største positive gevinst på miljøtilstanden. 
 



 

Det blev også nævnt, at der er tale om analyser baseret på eksisterende data. Der lægges f.eks. ikke op til 
nye målinger af spildevand, men kvaliteten af eksisterende data efterprøves stikprøvevis og mulighederne 
for at indsatser i forhold til spildevand kan indgå i et indsatsprogram analyseres. Frigivelse af næringsstoffer 
fra bunden (”intern belastning”) og dyrkningspraksis’ betydning for næringsstoftilførslen blev drøftet og det 
blev understreget at analyser heraf også indgår i arbejdspakkerne. 
 
I forlængelse af teknikergruppens drøftelser af saltholdigheder blev det bekræftet, at der for Hjarbæk Fjord 
analyseres for konsekvenserne af både øgede og reducerede saltholdigheder, men ikke på konsekvenserne 
af at gøre fjorden til en ferskvandssø. Det er sekretariatets vurdering, at det ligger uden for de rammer 
Miljøstyrelsen har beskrevet for projektet og at sådanne beregninger derfor ikke kan finansieres af det 
bevilgede budget. 
 
De forskellige aspekter i forhold til muslinger muslingefiskeri, omplantning, udlæg af kulturbanker og 
opdræt i vandsøjlen blev diskuteret i relation til mulighederne for at påvirke miljøtilstanden i fjorden. 
Sekretariatet gjorde opmærksom på, at der udestår en nærmere drøftelse af disse spørgsmål i 
teknikergruppen. 
 
På forespørgsel blev det nævnt, at der ikke forventes gennemført en egentlig økonomisk analyse af et et 
forslag til indsatsprogram, men der skal anvises finansieringsmuligheder for virkemidler, der ikke indgår i de 
officielle virkemiddelkataloger. 
 
Sekretariatet gjorde på det første møde opmærksom på at kystvandrådet ved den afsluttende rapportering 
har mulighed for at tilkendegive overfor miljøministeriet, hvis de finder, der er spørgsmål udenfor 
kystvandrådets opgave, der bør analyseres/belyses nærmere. 
 
Det blev på mødet af flere nævnt, at det er vigtigt at rådet bruger sin stemme aktivt. Følgende emner blev 
nævnt som muligheder til punkter vi i den afsluttende rapportering bør opfodre til belyses nærmere: 
  

• Tilvejbringelse af et bedre vidensgrundlag (flere målinger) på spildevandsområdet, specielt i forhold 

til regnbetingede udløb 

• Det blev nævnt, at beregninger på effekterne på iltsvind dels ved at ændre slusepraksis ved 

Virksund så Hjarbæk Fjord bliver fersk, dels ved etablering af en sluse ved Thyborøn, der kan styre 

saltvandsindstrømningen til Limfjorden, er vigtige. 

betydning for iltsvind og dermed miljøtilstand 

• Omplantning af muslinger som virkemiddel 

Jesper Hansen gennemgik den udsendte tidsplan og arbejdsproces. Der var ingen bemærkninger 
 
JJ skitserede muligheder for lokal inddragelse (se vedlagte slides). Rådet supplerede de præsenterede 
forslag med muligheden for oplæg i kommunernes Grønne Råd, møder med om regnbetingede overløb, og 
møder i geografisk afgrænsede vandløbsoplande.   
 

Ad 5 
Teknikergruppens oplæg til arbejdspakker blev godkendt. Kystvandrådets og teknikergruppens 
bemærkninger inddrages i det videre arbejde. 
 

Ad 6 
Udgår. 
 



 

Ad 7 
Ingen bemærkninger. 


